
يكي از اهدافي كه طراح�ان براي دو مرحله اي 
كردن كنكور عن�وان كرده بودن�د، عادلانه تر 
كردن اي�ن آزم�ون و همين طور قطع دس�ت 
مافياي كنكور از آن بود. به منظور بررسي نتايج 
طرح هاي جدي�دي كه براي كنك�ور پي ريزي 
شده اس�ت، به س�راغ عبدالرس�ول عمادي، 
رئيس اسبق مركز سنجش و پذيرش و معاون 
اس�بق متوس�طه آموزش و پ�رورش رفته ايم 
ك�ه در ادامه متن اين گفت وگو ارائه مي ش�ود. 

ارزيابي ش�ما از تغييراتي ك�ه اخيراً 
در حوزه كنكور انجام شده چيست 
و برگزاري آزم�ون اخير را چه مقدار 

موفق مي دانيد؟
به نظر من  اينكه كنك��ور دو بار در س��ال برگزار 
شد، كار مثبت و درستي است، به دليل اينكه هم 
آنهايي كه سال اولشان است و مي خواهند كنكور 
دهند در دي ماه يك كنكوري مي دهند، استرس 
كنكور فرو مي ريزد، تصور وحشتناكي كه از كنكور 
دارند كاهش پيدا مي كند و به نوعي با آزمون آشنا 
مي شود كه از اين جهت مثبت است. از جهت ديگر 
فرصتي دوباره براي كسي است كه مي خواهد به 
دانشگاه برود؛ در اين شرايط اگر امسال قبول نشود 
لازم نيست تا سال بعد بماند، بلكه در يك نيم سال 
خودش را مي آزمايد و اگر قبول نشد در شش ماه 
بعد مي رود خود را قوي مي كند، نكات ضعفش را 
برطرف مي كند و دوباره در كنكور شركت مي كند. 
برخ�ي معتق�د هس�تند ب�راي دو 
بار برگ�زار كردن كنك�ور بايد بحث 
امنيت آزمون را هم مدنظر داشت و 
با توجه به اتفاقاتي كه در آزمون هاي 
قبلي افتاده اي�ن دو بار برگزار كردن 

مشكل ساز است. 
امنيت آزمون يك مس��ئله ديگري است. شما اگر 
قادر به تأمين امنيت آزمون نباش��يد در سال يك 
آزمون هم كه برگزار كنيد، ممكن اس��ت مشكل 
پيش بيايد. براي اين مس��ئله باي��د ببينيم نقاط 
ضعفي كه امنيت آزمون را تهديد مي كند، كجاست. 
برگزاري آزمون چند حلقه امنيتي دارد كه ممكن 
است يكي از اين حلقه ها ضعيف باشد بايد اين حلقه 
را پيدا و مشكلش را برطرف كرد. در مسئله امنيت 
شما اگر دو سال يكبار هم بخواهيد آزمون برگزار 
كنيد ممكن با عدم امنيت روبه رو باشيد به همين 
دليل نمي توان با اين بهانه كه ممكن است امنيت 
آزمون به خطر بيفتد آزمون را دو بار برگزار نكنيم. 
برخي هم با اين نظر شما كه استرس با 
دو بار برگزاري آزمون كمتر مي شود 
مخالف هستند و معتقدند با توجه به 
اينكه هم ما آزمون هاي نهايي را داريم 
كه مهم تر از قبل ش�ده و هم كنكور 
را دو بار در س�ال برگ�زار مي كنيم، 
داريم به نحوي فش�ار بيشتري را به 
دانش آم�وز منتقل مي كني�م و اگر 
دانش آموزان ق�رار بود فق�ط موقع 
كنكور استرس داشته باشند كه اين 
آزمون سرنوشت من را رقم مي زند، 
الان از زمان ديپل�م و قبل از آن بايد 

همواره اين نگراني را داشته باشند. 
به عنوان كس��ي كه در حوزه ارزشيابي تحصيلي 
كار كرده اعتقادم اين اس��ت كه تعدد آزمون ها و 
ارزشيابي اتفاقاً استرس را كم مي كند، يعني وقتي 
كه شما فرصت مجدد به  آزمون شونده مي دهيد و 
او حس مي كند يك فرصت ديگري پيش رو دارد 
فشار و استرس كمتري تجربه مي كند و عادي تر 
با مسئله روبه رو مي ش��ود؛ يعني بچه هاي كلاس 
دوازدهم كه عمدتاً كنكور اولي هس��تند وقتي در 
دي ماه با يك كنكوري روبه رو مي شوند كه خانواده، 
مدرسه و حتي خودشان از خودشان توقع ندارند 
در آن قبول شوند، شركت مي كنند چون طبيعي 
است  هنوز بخشي از درس هاي پايه دوازدهم آنها 

باقيمانده بنابراين راحت و ب��دون توقع در آزمون 
شركت مي كنند ولي همين كه در دي ماه مي روند 
در كنكور مانند پيش دفاع رساله دكتري، در يك 
پيش كنكور شركت  و خودش��ان را مي آزمايند، 
آمادگي خود را بيشتر مي كنند، بر همين اساس 
من معتقدم كه اين مسئله اتفاقاً استرس را كاهش 

مي دهد و به افزايش استرس منجر نمي شود. 
مخصوصاً اينكه نظام آموزش��ي م��ا خيلي نظام 
ارزش��يابي مح��وري نيس��ت، يعني ما بيش��تر 
آموزش محور هستيم تا ارزشيابي محور، در حالي كه 
يادگيري بايد حين ارزشيابي اتفاق افتد. ارزشيابي 
بايد به منزله خود آموزش باشد ولي ما اين كار را 
نمي كنيم، به دليل اينكه مي خواهيم حجم زيادي 
از محت��وا را به يادگيرنده منتق��ل كنيم. آموزش 
و يادگيري را بيش��تر صرف آموزش كرديم تا ياد 
دادن. آموزش دادن يعني اينكه من معلم مرتباً يك 
محتوايي را به يادگيرنده منتقل كنم، ولي ياد دادن 
يعني من تا گزاره قبلي را دانش آموز من ياد نگرفته 

به گزاره بعدي نپردازم. 
نظامي گنجوي به فرزند خود مي گفت كه »ميكوش 
به هر ورق ك��ه خواني كان دان��ش را تمام داني« 
يعني ما چيزي را تا مطمئن نش��ديم يادگيرنده و 
دانش آموز ما كاملاً متوجه نشده نبايد سراغ مطلب 
بعدي برويم، چون يكسري اطلاعات گسسته به درد 
او نخواهد خورد، بنابراين به نظر من اين مسئله يك 
مقداري نظام آموزشي ما را ارزشيابي محور مي كند 

و من از اين جهت با او موافق هستم. 
يك�ي از دغدغه هاي�ي ك�ه در بحث 
كنكور وجود داش�ت، بحث عادلانه 
بودن آن است. مثلاً براساس اطلاعات 
اعلام شده پيش از اين اكثر قريب به 
اتف�اق قبولي ها دانش�گاه هاي برتر 
كشور را معمولاً بچه هاي دهك هاي 
بالاي جامعه تشكيل مي دهند. يك 
هزينه اي مي كنند روش تس�ت زني 
مي آموزند و بعد طبيعت�اً در كنكور 
موفق تر از بچه ه�اي مناطق محروم 
شركت مي كنند، حال اينكه ما ارزش 
امتحانات نهايي را ه�م بالاتر ببريم 
و دو بار كنك�ور برگزار كنيم، موجب 
مي شود مافياي كنكور با به روزرساني 
كتاب هاي كمك آموزشي خود براي 
امتحانات نهايي دوباره شرايط بهتري 
براي طبقه مرفه ايج�اد كند، آيا اين 

اتفاق ما را از عدالت دور نمي كند؟
تا الان در مورد برگزاري دو كنكور در يك س��ال 
صحب��ت مي كرديم، اي��ن نكته دومي كه ش��ما 
مي فرماييد در مورد اعمال سوابق تحصيلي است. 
به نظر من گذاشتن سوابق تحصيلي در كنار آزمون 
كنكور كار نادرستي است به دليل اينكه اصلاً كنكور 

و آموزش مدرسه اي چيزهايي مجزا  هستند. 
ما در كنكور مي خواهيم ي��ك غربالگري كنيم و 
از بين تعدادي داوطلب از هر ش��يوه اي براي يك 
صندلي در دانش��گاه يك نفر را انتخاب كنيم، ما 
بالاخره به يك شكلي مي خواهيم يك عده را كنار 
بزنيم و يك تعداد معدودي را به كلاس هاي دانشگاه 
بفرستيم، در حالي كه در امتحان مدرسه چنين 
كاري نمي خواهيم انجام دهيم، بلكه ما در امتحان 
نهايي مدرسه مي خواهيم ببينيم چه اندازه آموزشي 
كه در يك سال تحصيلي به دانش آموزان داده ايم 
موفق بوده، بچه ها به نقاط ضعفش��ان پي ببرند و 
معلم نيز آنها را بدان��د و معلم كيفيت كار خودش 
را بسنجد كه اين ماهيتاً با كنكور متفاوت است به 
همين دليل من گذاشتن سوابق تحصيلي در كنار 
آزمون سراسري تركيب كردن دو چيز ناهمجنس 

مي دانم كه شايسته نيست. 
با اعمال قطعي سوابق تحصيلي ما استرس كنكور 
را وارد مدرسه هم مي كنيم، در حالي كه اگر سوابق 
تحصيلي تأثير مثبت داشته باشد و بگوييم كه حالا 
ش��ما در آزمون كنكور ش��ركت كرديد ما سوابق 

مدرسه اي تو را هم نگاه مي كنيم، اگر اين سوابق 
خوب است و به قبولي در دانشگاه كمك مي كند، از 
آن استفاده مي كنيم ولي نه اينكه بخواهيم از ابزار 
نمره نهايي اس��تفاده كنيم كه غربالگري را انجام 
دهيم، اين دو مسئله با هم فرق مي كنند. يك وقتي 
هست كه مي گويند اين تعداد داوطلب در كنكور 
شركت كرده اند، چون كنكور يك آزمون يك روزه 
بوده برويم ببينيم س��وابق تحصيلي افراد چگونه 
است، وقتي كه مي بينيم آن تأثير مثبت مي گذارد 
مي گوييم خب به نفع اوست از آن استفاده مي كنيم، 
ولي اگر وقتي سوابق تحصيلي را بياوريم اثر منفي 

در كنكور بدهد كار شايسته اي نيست. 
من مي گويم كه اتفاقاً اين به عدالت نزديك تر است 
كه بگوييم اين بچه كه در كنكور موفق نشده و رتبه 
او عالي نيست در مدرسه موفق بوده يا نه و وقتي 
مي بينيم در مدرسه موفق بوده نمره مدرسه اي او را 
نيز مي آوريم و به نمره كنكور اضافه مي كنيم كه به 
اين مي گويند تأثير مثبت سوابق تحصيلي ولي اگر 
سوابق مدرسه اي اثر منفي مي گذاشت ما نبايد اين 
اثر منفي را اعمال كنيم، به نظرم اين عادلانه است، 
چراكه يك نفر رفته بحث مهارت هاي تست زني را 
از جاهايي ياد گرفته و تس��ت ها را خوب زده ولي 
در آموزش مدرس��ه اي خود خيلي انسان موفقي 
نبوده است. يك كسي هم هست كه برعكس پول 
نداشته برود كلاس هاي كنكور و مانند اينها ولي در 
طول سال درسش را به خوبي خوانده و نمره خوبي 
گرفته است اين بيايد به نمره كنكورش اضافه شود 

به عدالت نزديك تر است. 
بنابراي��ن من فك��ر مي كنم تأثير قطعي س��وابق 
تحصيلي اتفاقاً زايل كننده عدالت است و به عدالت 
نزديك تر اس��ت كه ما فقط تأثير مثبت را اعمال 

كنيم. 
يكي از موضوعاتي كه در بحث كنكور 
هميشه مطرح بوده بحث مافياي آن 
است، تغييراتي كه الان در حال انجام 

است چه تأثيري بر اين مافيا دارد؟
به نظر  من اين مس��ئله كه س��وابق تحصيلي به 
شكل قطعي اعمال شود به نفع مافياست، چراكه 
اگر ش��ما نخواهيد تأثي��ر منف��ي را اعمال كنيد 
آموزش وپرورش و مدرسه كار خودش را مي كند، 
كس��ي هم مداخله در كار او ندارد كه بيايد انواع 
كتاب هاي كمك آموزش��ي را آم��اده   و بخواهد 
به بچه تزريق كند، در نتيجه ش��ما در مدرس��ه 
مي مانيد با يك محتواي آموزشي انديشيده شده 
كه به خوبي آماده كرده ايد تا در طول يكس��ال به 
دانش آموز خود آموزش بدهيد ولي اگر بخواهيد 
تأثير قطعي را در س��وابق كنك��ور اعمال كنيد، 
دانش آموز ش��ما بيش از آنكه در كلاس گوشش 
به حرف معلمش باشد و به محتواي آموزشي كه 
در كتاب درسي هست، توجه كند، مي رود دنبال 
محتواهايي كه به شكل آموزشي در كتاب ها كمك 
آموزشي از طريق همين مافياهايي كه به اصطلاح 
مي خواهند تجارت كنكور كنند يا كاسبان كنكور 
هستند منتشر مي شود، در دام آنها مي افتد و همان 
مافيايي كه در مورد كنكور صحبت مي كرديم به 
نظام آموزش پيش از دانشگاه كشانده مي شود و در 

مدرسه هم مشكلات را بيشتر مي كند. 
قبلًا ما در مورد رشته هاي مهندسي 
شاهد تقاضاي زياد بوديم و الان هم 
در رشته هاي تجربي تقاضاي زيادي 
را ش�اهد هس�تيم كه البته ظرفيت 
موجود نيز به اندازه اين تقاضا نيست، 
اينكه هر چند وق�ت يكباري چنين 
تقاضاهايي ايجاد مي شود و ظرفيت 
موجود به اندازه تقاضا نيس�ت را در 
شكل گيري وضعيت موجود چه مقدار 

دخيل مي دانيد؟
ترديدي نيست كه ظرفيت های دانشگاه ها مطابق 
با نياز جامعه تنظيم نش��ده يعني ما تعداد زيادي 
رشته محل در كشور داريم كه براي فارغ التحصيلان 

آنها كاري در كش��ور وجود ندارد و از طرف ديگر 
رشته محل هايي هم در دانشگاه ها داريم كه زمينه 
اشتغال آنها بيشتر است و متقاضي آنها نيز بيشتر 
است. حالا اگر متقاضي در رشته تجربي اين مقدار 
زياد است چرا ظرفيت رشته تجربي را زياد نكنيم 
كه تعداد بيش��تري از بچه ها پزش��ك شوند. چه 
ايرادي دارد كه بچه ها مجبور نباش��ند اين رقابت 
وحشتناك را پشت س��ر بگذارند تا در پايان تعداد 
اندكي از آنها وارد رشته پزشكي شوند، به نظر من 
وضعيت فعلي نتيجه مقاومت هايي است كه اصناف 
دارند يعني مثلًا جامعه هاي پزشكي در حوزه هاي 
تخصصي خود روي اين ظرفيت های دانش��گاه ها 
مراقبت مي كنند كه از يك حدي بيش��تر نشود، 
ولي اين مراقبت در رشته محل های رياضي يا علوم 
انساني وجود ندارد و الان هر جايي برويد دانشگاه 
افتتاح كنيد هر چقدر كه بخواهيد مي توانيد مجوز 
براي رشته هاي مهندسي و علوم انساني بگيريد ولي 
اگر پزش��كي بخواهيد به شما نمي دهند در حالي 
كه متقاضي براي اين رش��ته ها بيشتر است، چرا 
نبايد بدهند، وقتي متقاضي بيشتر است و تعداد 
بيشتري از بچه ها مي خواهند بروند در اين رشته 
تحصيل كنند، ظرفيت آن را بايد بيشتر كرد. اگر 
دغدغه اشتغال يا آينده اين فرد را داريد خب همين 
دغدغه براي رشته رياضي يا علوم انساني هم هست 

به شكل شديدتري هم هست. 
يكي از مباحثي كه مطرح مي ش�ود 
اين است كه رشته هاي علوم انساني 
عموماً آزمايشگاه و مانند آنها ندارند، 
رشته هاي فني هم معدود چندتايي 
آزمايشگاه دارد، ولي رشته هاي علوم 
پزشكي امكانات بيشتري نياز دارد، 
چه مق�دار اين مس�ئله در وضعيت 

فعلي تأثيرگذار بوده است؟
اين حرف درست، منتها بايد فكري به حال آن كرد 
يعني شما مي خواهيد رشته هايي را مجوز بدهيد 
كه كم هزينه باشد و از طرف ديگر فارغ التحصيلان 
آن هم متعدد باش��ند و فردا دنب��ال كار بگردند و 
زمينه اش��تغال هم پيدا نكنند، خب به جاي اين 
بيايد زمينه رشته پزشكي را كه مي گويد امكانات و 
آزمايشگاه مي خواهد فراهم كنيد تا تعداد بيشتري 

بيايند درس بخوانند. 
وقت��ي كه بچه ه��اي مردم ب��ا كل��ي هزينه هاي 
ارزي مي روند در خارج از كش��ور يك تعداد واحد 
مي گذرانند بعد وارد كش��ور مي ش��وند يكسري 
واحد ديگر مي گذرانند و دوباره در اينجا واحدهاي 
درسي آنها ارزش گذاري مي شود تا به دانشگاه ها 
معرفي   شوند، يعني پول را از آنها مي گيريد تا نهايتاً 
پزشك شوند خب اين فرآيند ناقص را در داخل به 
شكلي عمل كنيد كه اين پولي كه در داخل طرف 
حاضر است بدهد و بچه اش برود پزشكي بخواند 
همين جا براي او آزمايشگاه تجهيز شود، همين جا 
ظرفيت را آماده كنيد و پولش را هم از او بگيريد. 
پدر و مادر دارند يك پول كلاني هزينه مي كنند تا 
بچه برود خارج از كشور با كلي استرس  و ناراحتي 
درس بخواند، زمينه را در همين جا فراهم كنيد تا 

در كشور خودش درس بخواند.
به عنوان جمع بندي فكر مي كنيد با 
اين وضعيت موجود ما به كدام سمت 

مي رويم؟
سياس��تگذاران و برنامه ريزان بايد همه نظرات را 
جمع كنن��د و از مجموع اين نظ��رات ببينيد چه 
چيزي به نفع كشور است و آن را عمل كنند نه اينكه 
چيزي را كه اقتضاي كار الان من است، فقط انجام 
دهم، مثلاً اگر من الان نمي توانم مجوز توسعه رشته 
پزشكي را بدهم، بيايم مجوز رشته هاي علوم انساني 
و رياضي و فني را بدهم كه هر چقدر مي خواهند 
بروند دانشگاه درس بخوانند. اين به نظر من با منافع 
كشور سازگاري ندارد. بايد ببينيم چه چيزي به نفع 
كشور است و اينكه چه چيزي به نفع كشور است 

هم از سرجمع نظرات در مي آيد. 

جامعهپزشكيعاملآشفتگیظرفيتدرهمهرشتهها!
گفت وگوی »جوان« با رئيس اسبق مركز سنجش و پذيرش آموزش و پرورش

عبدالرسول عمادي: فقط به رشته هاي كم هزينه و بدون بازار كار مجوز افزايش ظرفيت داده مي شود

 معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: نرخ طلاق در ازدواج 
دانشجويي بسيار پايين تر از ديگر ازدواج ها است. 

 معاون توسعه مديريت و منابع وزارت بهداشت، اخذ مجوز استخدامي 
۲۵هزار و۱۰۰ نفر براي س��ال ۱۴۰۲ و تحويل بي��ش از ۲هزار پروژه 
عمراني را از اقدامات مهمي عنوان كرد كه تا پايان س��ال ۱۴۰۱ انجام 

شده است. 
 مدير روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي تهران گفت: توليد اولين 
مثانه مصنوعي، از جديد ترين دستاورد هاي دانشگاه علوم پزشكي تهران 
است كه از نظر فناوري منطبق با پيشرفت هاي روز دنيا توليد شده و از 

نظر قيمت ارزان تر از نمونه خارجي است. 
 رئيس بخش مسموميت بيمارستان لقمان حكيم گفت: قارچ هاي 
وحشي سمي مانند مواد محرك، توهم زا است و فرد دچار پرخاشگري 
و بيقراري مي شود و به دليل ش��باهت با قارچ هاي خوراكي در صورت 

مصرف باعث مسموميت هم مي شود. 
 مدير كل اداره هواشناسي اس��تان تهران، با ارائه گزارشي از ميزان 
بارندگي هاي تهران اظهار كرد: بارندگي هاي آخر هفته گذش��ته تنها 
يك درصد به كاهش كم بارشي ها كمك كرد و تهران هنوز با ۳۸ درصد 

كم بارشي نسبت به بلندمدت دست و پنجه نرم مي كند. 

سجاد آذري
  گزارش  یک

حسین سروقامت

تقريباًبهقدرمواليدجنينميکشيم
 رئيسي: توجه وزارت بهداشت به سقط جنين

 و هماهنگي بيشتر با دستگاه قضايي 
براي برخورد با متخلفان ضروري است

آمار رس�مي و مش�خصي ندارد اما آمارهاي غير رس�مي مي گويند 
س�الانه چيزي حدود 700 هزار جنين پيش از تولد، م�رگ را تجربه 
مي كنند. آم�اري كه به طور تقريب�ي با آمار موالي�د برابري مي كند. 
چنانكه در س�ال 1401 آمار مواليد به ۸۹۳ هزار و 7۸۶ تولد رسيد تا 
كمترين ميزان مواليد را در س�ال گذش�ته تجربه كنيم، اما در كنار 
كاهش تعداد مواليد، اين رش�د قابل توجه آمار س�قط جنين اس�ت 
كه حالا نگراني رئيس جمه�ور را هم در پي داشته اس�ت. قتل روزي 
هزارتا 2 هزار جنين به دس�ت پدر و مادرشان در آس�تانه ابربحران 
قرن حاضر در حوزه جمعيت، مي تواند سقوط كشور را در سياه چاله 
جمعيتي تشديد كند. اين مس�ئله اما گاهي وقت ها براي مادران هم 
عوارض جبران ناپذيري در پي دارد. زناني كه جنين شان را در مراكز 
زيرزميني و غير مجاز يا با داروهاي سقط جنين موجود در بازار سياه 
سقط مي كنند، ممكن اس�ت با معلوليت و حتي مرگ مواجه شوند. 

آمارهاي غير رسمي از سقط جنين از ناتواني دستگاه هاي مختلف در كنترل 
اين پديده حكايت دارد. طبق آمارهاي غير رسمي به اندازه مواليد در طول 
يك سال، سقط جنين داريم! اين مسئله نگراني هايي را در پي داشته است. 
سيد ابراهيم رئيس��ی، رئيس جمهور هم در چهارمين جلسه ستاد ملي 
جمعيت، آمارهاي ارائه شده درباره سقط جنين را نگران كننده توصيف كرد 
و بر ضرورت اهتمام وزارت بهداشت ايران نسبت به اين موضوع و هماهنگي 
بيشتر با دستگاه قضايي براي برخورد با متخلفان در اين زمينه تأكيد كرد. 
وي همچنين صدا و سيما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي را موظف كرد تا 
مسائل شرعي اين مسئله و همچنين عوارض و تبعات فردي و اجتماعي آن 

را در جامعه بيشتر تبيين كنند. 
 شكست ركورد كاهش مواليد 

ايران طي ۳۰ سال گذشته، بالاترين ركورد س��رعت كاهش نرخ مواليد 
در دنيا را از آن خود كرده و جمعيت كش��ور با سرعت فزاينده اي در حال 
سالمند شدن است. طبق آخرين آمارها ركورد كمترين فرزندآوري در سال 
۱۴۰۱ ثبت شد و تعداد مواليد زير يك ميليون نفر رسيد. در سال ۱۴۰۰ 
يك ميليون و ۱۰۰ هزار تولد داشتيم و امسال آمار از اين هم كمتر شده و به 
۸۹۳ هزار و ۷۸۶ تولد رسيده است. اين آمار در يك دهه اخير، حداقل  تعداد 

تولدها در كل كشور بوده و يك ركورد حداقلي محسوب مي شود. 
اين در حالي است كه قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت در سال 
۱۴۰۰ ابلاغ شد، اما انگار تا اجرايي شدن آن هنوز راه زيادي در پيش داريم. 
موضوعي كه در وجوه مختلف قابل مش��اهده اس��ت؛ از اجراي طرح هاي 
تشويقي تا اصلاح قوانين و تدابير پيشگيرانه از پديده هايي همچون سقط 

جنين!
س��قط جنين غيرقانوني تبعات بسيار س��نگيني دارد؛ خطر مرگ مادر، 
شوك عفوني، پارگي رحم،  آسيب به احشا ،  ناباروري و خونريزي از جمله 
مهم ترين عوارض آن در بعد جسمي است. بسياري از زناني كه براي درمان 
ناباروري به ما مراجعه مي كنند، كساني هستند كه به  واسطه اقدام به سقط 
دچار اين مشكل شده اند. در بعد رواني،  احساس گناه و  افسردگي شديد 
مواردي است كه س��لامت روحي مادر را تهديد مي كند. طبق آمارها هر 
سال آمار سقط جنين در كشورمان افزايش داشته و حالا به روزي ۲ هزار 

مورد رسيده است. 
 ناتواني از تدبير سقط جنين

سال ۸۴ قانون اين قانون سقط درماني تصويب شد؛ در سال ۸۵ پزشكي 
قانوني اعلام مي كند، حدود ۳ هزار مورد در كل كشور از اين سازمان مجوز 
سقط دريافت كرده اند. سال ۹۴ اين آمار را حدود»۱۰ هزار مورد« اعلام 
مي كند، اما آمار تمام سقط ها يعني سقط هاي قانوني و غيرقانوني بسيار 
فراتر است و هر سال نيز در حال افزايش است. اگر نگاهي به سير تغييرات 
اين آمار در دو دهه اخير بيندازيم، مي بينيم كه سال ۷۴ طبق اعلام وزارت 
بهداشت، ۸۰ هزار سقط جنين در سال داشتيم. يعني حدود ۲۲۰ جنين در 
روز. در اين فاصله زماني آمار ديگري نداريم تا سال ۹۲، كه وزارت بهداشت 
آمار سقط جنين را ۲۵۰ هزار جنين در سال اعلام مي كند. يعني هر روز 

حدود ۷۰۰ موجود زنده، كشته مي شوند. 
پس از آن بود كه در سال ۹۶، محمدباقر لاريجاني، معاون آموزشي وزير 
بهداشت اعلام كرد سالانه »بين ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار« سقط جنين غيرقانوني 
در كشور گزارش مي شود؛ يعني طبق آمار رسمي وزارت بهداشت، هر روز 

هزار جنين در كشور كشته مي شود و تنها حدود ۱۰ مورد قانوني است ! 
پيش از اين، محمدمهدي آخوندي، رئيس انجمن علمي جنين شناسي 
درباره آمارهاي سقط جنين گفته بود: »من آمار موثقي در مورد حدود 
۷۰۰هزار سقط در سال را هم ديده ام كه در رسانه ها هم اعلام كردم 
و حتماً تا كنون اين ميزان بيش��تر هم شده است. تازه اين  اعداد، آمار 
دقيق نيستند و همانگونه كه گفتم، برداشت از قرائن و شواهد است. 
آمار دقيق قطعاً خيلي بيشتر از اين اعداد است. اين در حالي است كه 
ما قانون داريم و مي توان با اجراي درس��ت آن، هم آمار كلي سقط را 
كاهش داد و هم از اين تعداد سقط غيرقانوني با عوارض و تبعات شديد 

 جلوگيري كرد.«
 وزن سنگين سقط جنين در بحران جمعيت 

حالا در كنار ديگر چالش هايي كه مسئله جمعيت در كشورمان را به بحران 
تبديل كرده، سقط جنين هم با آماري به اندازه مواليد سالانه كشور براي 
خودش به وزنه اي سنگين تبديل شده و نگراني كارشناسان و مسئولان را در 
پي داشته است. سيد ابراهيم رئيسي، رئيس جمهور هم در چهارمين جلسه 
ستاد ملي جمعيت، آمارهاي ارائه شده درباره سقط جنين را نگران كننده 
توصيف كرد و بر ضرورت اهتمام وزارت بهداشت ايران نسبت به اين موضوع 
و هماهنگي بيشتر با دستگاه قضايي براي برخورد با متخلفان در اين زمينه 
تأكيد كرد. صدا و سيما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي نيز موظف شدند 
مسائل شرعي اين مسئله و همچنين عوارض و تبعات فردي و اجتماعي آن 

در جامعه را بيشتر تبيين كنند. 
وزارت بهداشت يكي از اصلي ترين نهادهاي مسئول در اين حوزه است با 
وجود اين پدرام پاك آيين، سخنگوي وزارت بهداشت درباره اقدامات اين 
وزارتخانه اينگونه توضيح مي دهد: »راه اندازي س��امانه باروري سالم در 
جهت صيانت از جنين سالم اختياري ش��دن غربالگري و عملكرد آن زير 
نظر پزشك متخصص از دسترس خارج شدن داروي سقط جنين علاوه بر 
اين ابلاغ دستورالعمل خاص داروي سقط عمد، راهنماي حفظ و مراقبت 
از سلامت مادران باردار، راه اندازي مراكز درماني ناباروري تبيين عوارض 
روانشناسي سقط عمدي، ابلاغ پوشش بيمه درمان ناباروري به همه مراكز 
درماني از جمله تدابير وزارت بهداش��ت براي پيشگيري از سقط جنين 
است. « اما خروجي كار اين وزارتخانه در حوزه پيشگيري از سقط جنين، 

رشد آمارهاي سقط جنين تا روزي ۲ هزار مورد بوده است!

»اس�لام مانع تحقير مسلمانان است؛ دس�ت برتر با مسلماني 
است كه تسليم حقيقت است!«

دكتر مهدي گلشني، برنده كتاب سال جمهوري اسلامي ايران، 
با چنين رويكردي عالم سني قرن هفتم را براي خوداتكايي اش 

مي ستايد: 
- پزش�كان اطراف ما يا يهودي هستند يا مس�يحي؛ چرا ما از 

اسلام كناره گرفتيم، دنبال رفع نياز هايمان نيستيم؟ 
گلش�ني از يك امريكايي صاح�ب منصب ي�اد مي كند كه در 

مراكش سخنراني كرده، مي گويد:
- ما اجازه نمي دهيم ايران به ژاپن اسلامي مبدل شود!

وي ادامه مي دهد: 
»ژاپ�ن فيزيكداني داش�ت ك�ه اواخر ق�رن 1۹ ب�ه اروپا رفت 
تا دكتراي فيزي�ك بگيرد. او در نامه اي به اس�تادش نوش�ت 
اروپايي ه�اي مطنطن طب�ل توخالي ان�د. ما 20 س�اله به آنان 
مي رسيم. . . واقعاً هم رس�يدند. چندان نگذشت كه فيزيكدان 
ژاپني توانست مشتركاً با دو فيزيكدان امريكايي جايزه نوبل 

بگيرد.«
چراغ راه است؛ دانشمندي كه سرشار از خودباوري است!
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سال گذشته با جلب مشاركت خيرين و اعطاي تسهيلات ارزان قيمت، 
تعداد يك هزار نفر زنداني بدهكار و نيازمند از زندان هاي اس�تان 
ته�ران آزاد ش�دند و ب�ه آغ�وش خان�واده و جامعه بازگش�تند. 
حشمت الله حيات الغيب، مديركل زندان هاي استان تهران گفت: يكي 
از مأموريت هاي ما در س��ازمان زندان ها انجام اقدامات حمايتي با تحت 
پوشش قرار دادن خانواده هاي نيازمند زندانيان با هدف كاهش آسيب هاي 
اجتماعي و نيز جلب مشاركت خيرين و كمك به آزادي زندانيان بدهكار 
به منظور كاهش جمعيت كيفري زندان هاست.  وي گفت: خوشبختانه در 
سال گذشته تعداد يك هزار نفر زنداني بدهكار واجدالشرايط از زندان هاي 
استان آزاد شده اند.  مدير كل زندان ها و اقدامات تأميني و تربيتي استان 
تهران، ميزان كل بدهي اين افراد را بالغ بر ۲ هزار ميليارد تومان اعلام كرد 
و گفت: با تشكيل جلسات مستمر كميته هاي صلح و سازش، شوراهاي 
حل اختلاف مستقر در زندان ها و دعوت از شكات و طلبكاران بخش اعظم 
اين بدهي تخفيف و رضايت گرفته ش��د.  حيات الغيب گفت: همچنين 
علاوه بر پذيرش اعسار و همكاري خانواده زندانيان در تأمين بخشي از 
بدهي ها، با اعطاي ۹۰ ميليارد تومان از سوي ستاد ديه، مركز مراقبت بعد 
از خروج و از محل كمك هاي جمع آوري شده خيرين و نيكوكاران و نيز 

تسهيلات بانكي، زمينه آزادي اين افراد فراهم شده است. 

جلببهدادرسي5مسئول
برايآلودگيهوا

مس�ئولاني  پرون�ده  كيفرخواس�ت  ته�ران  دادس�تاني 
را ك�ه در رابط�ه ب�ا اج�راي قان�ون ه�واي پ�اك نس�بت 
ب�ه تكالي�ف قانون�ي خ�ود عم�ل نكرده ان�د، ص�ادر ك�رد. 
در پي گزارش كميسيون اصل نود قانون اساسي مجلس شوراي اسلامي و 
تحقيقات سازمان بازرسي كل كشور، دادستاني تهران كيفرخواست پرونده 
مسئولاني را كه در رابطه با اجراي قانون هواي پاك نسبت به تكاليف قانوني 
خود عمل نكرده اند، صادر كرد.  در پرونده حاضر، با تحقيقات و بررسي هاي 
كارشناسي مراجع نظارتي، مسئولان مربوطه نس��بت به انجام تكاليف 
قانوني خود اهتمام لازم را نداشته و از وظايف محوله خودداري كرده اند.  
»عدم تدوين و ابلاغ استاندارد كيفي تجهيزات كاهش دهنده آلايندگي 
وس��ايل نقليه«، »عدم اجراي ماده ۲۳ آيين نامه فني در زمينه كنترل و 
كاهش آلودگي هوا پيرامون كنترل آلودگي گازهاي خروجي نيروگاه هاي 
مازوت سوز از طريق نصب تجهيزات دي اكسيدگوگرد«، »عدم تدوين و 
تصويب استاندارد اجباري سوخت و توليد و عرضه سوخت با استاندارد 
مصوب« و »عدم ابلاغ شيوه نامه تشخيص و شناسايي واحدهاي صنعتي 
مش��مول انتقال موضوع ماده ۲ آيين نامه اجرايي م��اده ۱۴ قانون هواي 
پاك«، از جمله مواردي اس��ت كه در رابطه با متهمان در كيفرخواست 
مطرح شده اس��ت.  با توجه به اس��ناد و محتويات پرونده و گزارش هاي 
مجلس شوراي اسلامي، گزارش و تحقيقات سازمان بازرسي كل كشور، 
لوايح ارسالي از سوي دستگاه هاي مكلف در قانون هواي پاك و همچنين 
دفاعيات متهمان، قرار جلب به دادرسي صادر شده است.  برخي از مديران 
از وزارت نيرو، وزارت نفت س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران، شركت ملي 
پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران و سازمان حفاظت محيط زيست 

در اين پرونده متهم هستند. 

زهرا چیذري


